数理与信息工程学院软件工程专业（英语班）
本科教学计划
Undergraduate Education Program For Software Engineering

College of Mathematics Physics and Information Engineering
一、培养目标（Goals）
立足浙江、面向全国，培养具有良好的人文科学素养、国际视野和团队合作精神，具备扎实的专业基础和较强的工程实施能力，能够在IT企业、信息化行业等领域从事软件研发、软件测试与维护、项目管理等工作的中高级工程技术与管理人才。具体目标如下：

目标1：具备规范化软件项目实施经验，能够综合运用专业知识和技能解决软件相关领域的复杂工程问题；

目标2：善于沟通和团队合作，能够运用项目管理和经济决策知识对软件项目进行有效的管理；

目标3：具有良好的人文科学素养，能够自觉遵守职业道德和规范，并能运用环境、法律、伦理、道德等非技术因素指导工程实践；

目标4：具有国际视野，能够持续学习和跟踪软件工程领域的前沿技术，并能在一定程度上进行技术创新。
To meet the talents requirement from Zhejiang and even China, the Program of Software Engineering is targeted at cultivating middle or higher-level talents with good qualities in humanities and social sciences, international vision, team-working spirit, solid knowledge foundation and good engineering abilities, who can qualify the jobs such as software development, testing, maintenance and project management in IT companies. The sub-goals are described as follows.
1. To have experience of standard software projects implementation, and have abilities of solve complex engineering problems using knowledge and technologies;

2. To be good at communication, and have abilities in effective management of software projects using knowledge of management and economic decision;

3. To have good qualities in humanities and social sciences, abide by professional ethics and standard, and consider non-technical factors such as environment, laws, ethics in engineering practice;

4. To have global vision and creative spirits, and keep learning new technologies in software engineering field.
二、毕业要求（Specification）
1) 毕业要求1（工程知识）：能够将数学、自然科学、工程基础和专业知识用于解决软件工程领域复杂工程问题。
2) 毕业要求2（问题分析）：能够应用数学、自然科学和软件工程科学的基本原理和方法，识别、表达、并通过用户调研和文献研究分析软件工程领域复杂工程问题，以获得有效结论。
3) 毕业要求3（设计/开发解决方案）：能够设计针对软件工程领域复杂工程问题的解决方案，设计满足特定需求的软件系统、软件模块或软件组件等，并能够在设计和开发环节中体现创新意识，考虑社会、健康、安全、法律、文化以及环境等因素。
4) 毕业要求4（研究）：能够基于科学原理并采用科学方法对软件工程领域复杂工程问题进行研究，包括建立模型、设计算法和实验、分析与解释数据，并通过信息综合得到合理有效的结论。
5) 毕业要求5（使用现代工具）：能够针对软件工程领域复杂工程问题，开发、选择与使用恰当的技术、资源和工具，包括对复杂工程问题的预测与模拟，并能够理解其局限性。
6) 毕业要求6（工程与社会）：能够基于软件工程背景知识进行合理分析，评价软件工程实践和复杂工程问题解决方案对社会、健康、安全、法律以及文化的影响，并理解应承担的责任。
7) 毕业要求7（环境和可持续发展）：能够理解和评价针对软件工程领域复杂工程问题的工程实践对环境、社会可持续发展的影响。
8) 毕业要求8（职业规范）：具有人文社会科学素养、社会责任感，能够在软件工程实践中理解并遵守工程职业道德和规范，履行责任。
9) 毕业要求9（个人和团队）：能够在多学科背景下的软件研发团队中承担个体、团队成员以及负责人的角色。
10) 毕业要求10（沟通）：能够就软件工程领域复杂工程问题与业界同行、团队成员和客户进行有效沟通和交流，包括撰写报告和文档、陈述发言、清晰表达或回应指令。并具备一定的国际视野，能够在跨文化背景下进行沟通和交流。
11) 毕业要求11（项目管理）：理解并掌握软件项目管理原理与经济决策方法，并能在多学科环境中应用。
12) 毕业要求12（终身学习）：具有自主学习和终身学习的意识，有不断学习和适应发展的能力。
（1）Engineering Knowledge：Be able to use mathematical natural science, engineer fundamentals, and the major knowledge of software engineering to solve complex problems in the software fields.

（2）Problem analysis: Be able to use basic principles of mathematics, natural science, and engineering to recognize and express problems, and analyze the complex problems in software engineering areas through literature research to make effective conclusions.   

（3）Design/Develop solution schema：Be able to give the solution scheme for complex problems in software engineering areas, and the scheme should meet the needs of specific systems, unit (components). The social, health, security, law, literature, and environment factors should be considered in the scheme. 

（4）Research：Be able to carry out research for complex engineering problems in the software engineering areas based on scientific principles and scientific methods, including the design of the experiments, analyze and explain data, and given reasonable and effective conclusions from information fusion. 

（5）Utilize modern tools： Be able to develop, select, and use suitable techniques, resource, and modern engineering tools and information technique tools for complex engineering problems in the software engineering areas, including the prediction and simulation of the complex problems in the software engineering areas and understand their limitations. 

（6）Engineering and the society：Be able to reasonably analyze, and evaluate the influence of the practice and the solution schemes of complex problem in the software engineering areas on the society, human health, security, law, and literature, and understand the corresponding responsibilities. 

（7）Environment and continuous development：Be able to understand and evaluate the influence of our major engineering practices for complex problems in software engineering areas on the continuous development of the environment and the society. 
（8）Professional morality：Obtain the personal characteristics of having human literature, and social responsibilities, and be able to understand and comply the engineering professional morality and regulations in the engineering practices, and take the corresponding responsibilities.   

（9）Person and team：Be able to take the role of single person, team member,or the team leader in the team of multiple discipline. 

（10）Communication：Be able to effectively communicate with colleagues or the public about complex problems in software engineering areas, including writing and designing of the reports, making the speech, clearly expressing and responding commands. Moreover, be able to have international view and can communicate and express cross different cultures. 

（11）Project management：Understand and master the principles of engineering and the methods for economy decision, and can apply them in multi-discipline environments. 
（12）life-time learning：Have the idea and the habit of self-learning and life-time learning, and the abilities of non-stop learning and making progress.
三、学制 (Length of Program)

学制4年，在校学习年限3-6年。
The program is a four year undergraduate program. But students can complete the program within 3-6 years.
四、学分修读要求(Credit Requirement)

课程及学分修读要求：本专业毕业最低总学分为165学分，具体分布如下：

	课程类型
	总

学

时
	学时分配
	总

学

分
	各学期学分分配
	开课

门数
	最低

修读

学分

	
	
	讲

授
	课程

实践
	实验或上机
	
	1
	2
	3
	4
	5
	6
	7
	8
	滚动

开设
	
	

	通识课程①
	1075+8周
	779
	260+8周
	36
	58
	18
	18
	12
	3
	3.5
	3
	0.5
	　
	─
	31
	56

	通识课程②
	8368
	6096
	1864
	408
	293
	─
	─
	─
	─
	─
	─
	─
	─
	293
	295
	3

	学科平台课程
	247
	201
	─
	46
	14.5
	8
	4.5
	─
	─
	2
	─
	─
	─
	─
	5
	14.5

	专业核心课程
	680
	488
	─
	192
	36
	0.5
	2.5
	13
	6
	6
	8
	─
	─
	─
	13
	36

	专业拓展课程
	496
	384
	─
	112
	27.5
	─
	─
	2.5
	8.5
	4.5
	7
	2
	3
	─
	12
	20

	实践教学课程
	168+14周
	─
	14周
	168
	35.5
	1
	3
	2
	1
	2
	1.5
	8
	15
	2
	11
	35.5

	小计
	11034
	7948
	2124+22周
	962
	464.5
	27.5
	28
	29.5
	18.5
	18
	19.5
	10.5
	18
	295
	367
	165


Students need to achieve at least 165 points in order to graduate. Credit requirement in detail:
	Course Category
	Total Hours
	Hours Allocated
	Total
	Each Semester Credit Allocated by Semester
	Course gate numbers
	CreditRequirent

	
	
	Lecturing
	Curriculum Pracitcing
	Experiment
	
	1
	2
	3
	4
	5
	6
	7
	8
	Circulation courses
	
	

	General Education Courses I
	1075+8weeks
	779
	260+8weeks
	36
	58
	18
	18
	12
	3
	3.5
	3
	0.5
	　
	─
	31
	56

	General Education Courses II
	8368
	6096
	1864
	408
	293
	─
	─
	─
	─
	─
	─
	─
	─
	293
	295
	3

	Major Preparatory Courses
	247
	201
	─
	46
	14.5
	8
	4.5
	─
	─
	2
	─
	─
	─
	─
	5
	14.5

	Major Core Courses
	680
	488
	─
	192
	36
	0.5
	2.5
	13
	6
	6
	8
	─
	─
	─
	13
	36

	Major Extended Electives
	496
	384
	─
	112
	27.5
	─
	─
	2.5
	8.5
	4.5
	7
	2
	3
	─
	12
	20

	Practice Courses
	168+14weeks
	─
	14weeks
	168
	35.5
	1
	3
	2
	1
	2
	1.5
	8
	15
	2
	11
	35.5

	Total
	11034
	7948
	2124+22weeks
	962
	464.5
	27.5
	28
	29.5
	18.5
	18
	19.5
	10.5
	18
	295
	367
	165


五、课程设置与安排

（一）通识课程
	修读性质
	课程编号
	课程名称
	学  分
	周学时
	总学时
	学时分配
	开课学期
	备  注

	
	
	
	
	
	
	讲

授
	课程实践
	实验或上机
	
	

	必
修
	0210000005
	中国近现代史纲要
Outline of Chinese Modern History
	2
	3+1
	32
	24
	8
	
	1
	

	
	0210000006
	形势与政策（一）
Current Affairs and Policies I
	1
	4
	16
	16
	
	
	1
	

	
	0210000007
	形势与政策（二）
Current Affairs and Policies II
	1
	
	
	
	
	
	
	各学院开设

	
	0210000038
	军事理论
Military Theory
	1
	
	36
	36
	
	
	1
	

	
	0210000022
	大学生心理调适与发展
Undergraduate Psychological Adjustment and Development
	1
	3
	18
	18
	
	
	1
	

	
	0210000123
	大学英语（一）

College English I
	4
	3+2
	75
	75
	
	
	1
	

	
	0080600380
	英语会话（一）

English Conversion I
	1
	1
	15
	15
	
	
	1
	

	
	0050200416
	跨文化交际

Intercultural Communication
	1
	1
	15
	15
	
	
	1
	

	
	0210000028
	高等数学B（一）
Higher Mathematics I
	5
	6
	90
	60
	30
	
	1
	

	
	2210000001
	大学体育（一）
College Physical Education I
	1
	2
	30
	
	30
	
	1
	

	
	0210000004
	思想道德修养与法律基础
Introduction to Ethics and Law
	3
	2+1
	48
	32
	16
	
	2
	

	
	0210000124
	大学英语（二）

College English II
	4
	3+2
	80
	80
	
	
	2
	

	
	0080600385
	英语会话（二）

English Conversion II
	1
	1
	16
	16
	
	
	2
	

	
	0210000029
	高等数学B（二）
Higher Mathematics II
	5
	6
	96
	64
	32
	
	2
	

	
	2210000002
	大学体育（二）
College Physical Education II
	1
	2
	32
	
	32
	
	2
	

	
	0210000095
	大学生职业生涯规划与就业指导（一）
Career Planning and Employment Guidance for Undergraduates I
	0.5
	
	14+2周
	14
	2周
	
	2
	

	
	0070200164
	大学物理A(一)（英语）

University Physics I
	3
	3
	48
	48
	
	
	2
	

	
	0070200165
	大学物理实验A(一)（英语)

University Physics Experiments I
	0.5
	
	18
	
	
	18
	2
	

	修读性质
	课程编号
	课程名称
	学  分
	周学时
	总学时
	学时分配
	开课学期
	备  注

	
	
	
	
	
	
	讲

授
	课程实践
	实验或上机
	
	

	必
修
	0070200166
	大学物理A(二)（英语）

University Physics II
	3
	3
	48
	48
	
	
	3
	

	
	0070200167
	大学物理实验A(二)（英语）

University Physics Experiments II
	0.5
	
	18
	
	
	18
	3
	

	
	0210000096
	大学生职业生涯规划与就业指导（二）
Career Planning and Employment Guidance for Undergraduates II
	0.5
	
	9+2周
	9
	2周
	
	3
	

	
	0080600386
	英语泛读与写作（一）

English Reading And Writing I
	2
	2
	32
	32
	
	
	3
	

	
	0210000001
	马克思主义基本原理
Basic Principles of Marxism
	3
	2+1
	48
	32
	16
	
	3
	

	
	2210000003
	大学体育（三）
College Physical Education III
	1
	2
	32
	
	32
	
	3
	

	
	0080600387
	英语泛读与写作（二）

English Reading And Writing I
	2
	2
	32
	32
	
	
	4
	

	
	2210000004
	大学体育（四）
College Physical Education IV
	1
	2
	32
	
	32
	
	4
	

	
	0210000002
	毛泽东思想和中国特色社会主义理论体系概论（一）
An Introduction to the Thought of Mao Zedong and the Theories of Socialism with Chinese Characteristics I
	3
	2+1
	48
	32
	16
	
	5
	

	
	0210000097
	大学生职业生涯规划与就业指导（三）
Career Planning and Employment Guidance for Undergraduates III
	0.5
	
	11+2周
	11
	2周
	
	5
	

	
	0210000003
	毛泽东思想和中国特色社会主义理论体系概论（二）
An Introduction to the Thought of Mao Zedong and the Theories of Socialism with Chinese Characteristics II
	3
	2+1
	48
	32
	16
	
	6
	

	
	0210000098
	大学生职业生涯规划与就业指导（四）
Career Planning and Employment Guidance for Undergraduates IV
	0.5
	
	6+2周
	6
	2周
	
	7
	

	选

修
	0210000077
	大学英语（拓展）

College English(Extended)
	2
	2
	32
	32
	
	
	4
	

	小    计
	58
	
	1075+8周
	779
	260+8周
	36
	
	至少修读56学分


（二）学科平台课程
	修读性质
	课程编号
	课程名称
	学  分
	周学时
	总学时
	学时分配
	开课学期
	备  注

	
	
	
	
	
	
	讲授
	课程实践
	实验或上机
	
	

	必

修
	0080600126
	计算机科学导论 

Introduction to Computer Science
	2
	2
	30
	30
	
	
	1
	

	
	0080600420
	C语言程序设计
C Programming
	3+1
	3+2
	75
	45
	
	30
	1
	

	
	0070100083
	线性代数B
Linear Algebra
	2
	2
	30
	30
	
	
	1
	

	
	0080600554
	数据结构与算法I★
Data Structure and Algorithms I
	4+0.5
	4+1
	80
	64
	
	16
	2
	

	
	0070100028
	概率统计
Probability Statistics
	2
	2
	32
	32
	
	
	5
	

	小    计
	14.5
	
	247
	201
	
	46
	
	


（三）专业核心课程
	修读性质
	课程编号
	课程名称
	学  分
	周学时
	总学时
	学时分配
	开课学期
	备  注

	
	
	
	
	
	
	讲授
	课程实践
	实验或上机
	
	

	必

修
	0080600535
	专业导论
Introduction To The Major
	0.5
	
	8
	8
	
	
	1
	

	
	0080600555
	计算机硬件基础
The Basis of Computer Hardware
	2+0.5
	2+1
	48
	32
	
	16
	2
	一半实验课外做

	
	0080600536
	面向对象程序设计Java(A) ★
Object-Oriented Java Programming
	3
	2+2
	64
	32
	
	32
	3
	

	
	0070100045
	离散数学A
Discrete Mathematics
	4
	4
	64
	64
	
	
	3
	

	
	0080600556
	软件工程基础★
Fundamentals of Software Engineering
	3+0.5
	3+1
	64
	48
	
	16
	4
	

	
	0080600519
	Web开发技术
Web Authoring & Design
	2+0.5
	2+1
	48
	32
	
	16
	3
	前端开发

	
	0080600512
	数据库原理及应用★
Database Principle and  Its Application
	3+0.5
	3+1
	64
	48
	
	16
	3
	

	
	0080600562
	TCP/IP网络原理与技术
TCP/IP Network Principles And Technologies
	2+0.5
	2+1
	48
	32
	
	16
	4
	

	
	0080600563
	操作系统
Operating System
	2+0.5
	2+1
	48
	32
	
	16
	5
	

	
	0080600544
	面向对象分析与设计导论
Object-Oriented Analysis & Design
	3+0.5
	3+1
	64
	48
	
	16
	5
	

	
	0080600546
	软件体系结构与设计模式
Software Architecture & Design Patterns
	2+0.5
	2+1
	48
	32
	
	16
	6
	

	
	0080600541
	软件质量保证与测试★
Software Quality Assurance And Testing
	3+0.5
	3+1
	80
	48
	
	32
	6
	

	
	0080600557
	软件项目管理
Software Project Management
	2
	2
	32
	32
	
	
	6
	

	小    计
	36
	
	680
	488
	
	192
	
	


（四）专业拓展课程

	修读性质
	编号课程
	课程名称
	学  分
	周学时
	总学时
	学时分配
	开课学期
	备 注

	
	
	
	
	
	
	讲授
	课程

实践
	实验或

上机
	
	

	选

修
	0080600559
	数据结构与算法II
Data Structure and Algorithms II
	2+0.5
	2+1
	48
	32
	
	16
	3
	

	
	0080600560
	UI交互设计
UI Interactive Design
	2+0.5
	2+1
	48
	32
	
	16
	4
	

	
	0080600561
	智能移动设备软件开发
Mobile Application Development
	3+0.5
	3+1
	64
	48
	
	16
	4
	

	
	0080600542
	Java EE高级编程
Java EE Advanced Programming
	2+0.5
	2+1
	48
	32
	
	16
	4
	

	
	0080600625
	软件过程技术
Software Process
	2
	2
	32
	32
	
	
	5
	

	
	0080600550
	游戏设计与开发入门
Introduction to Game Design & Development
	2+0.5
	2+1
	48
	32
	
	16
	5
	

	
	0260100429
	大型软件系统案例分析

Case Analysis of Large Scale Software
	1
	2
	16
	16
	
	
	6
	前8周

	
	0080600626
	软件文档写作

Software Documentation
	1
	
	16
	16
	
	
	6
	集中授课

	
	0080600564
	电子商务
E-business
	2+0.5
	2+1
	48
	32
	
	16
	6
	

	
	0080600552
	物联网导论
Introduction to Internet of Things
	2+0.5
	2+1
	48
	32
	
	16
	6
	计算机专业

	
	0080600553
	工程经济学

Engineering Economy
	2
	2
	32
	32
	
	
	7
	

	
	0080600005
	CMM理论与实践

CMM Theories And Practices
	3
	3
	48
	48
	
	
	8
	

	
	
	软件工程技术专题系列
A Series of Software Engineering Technologies
	
	
	
	
	
	
	
	每个专题：
0.5或1个学分

	
	
	企业课程专题系列
A Series of Enterprise Courses
	
	
	
	
	
	
	
	每个专题：
0.5或1个学分

	
	
	任意选修
	建议选修计算机科学与技术、软件工程、电子信息工程、通信工程专业、会计学、数字媒体技术、金融学、日语、英语、电子商务、财务管理等专业课程，至多修读6学分

	小    计
	27.5
	
	496
	384
	
	112
	
	至少修读20学分


（五）实践教学课程
	课程类别
	修读性质
	课程编号
	课程名称
	学分
	总学时
	开设学期
	备注

	基础性实践
	必修
	0260100036
	军事训练
Military Training
	1
	2周
	1
	

	
	
	0260100047
	思想政治理论课社会实践
Social Practice
	2
	2周
	2短
	

	
	
	0260100068
	专业见习
Noviciate
	2
	
	3-4短
	企业认知（3短）

企业考察（4短）

实地见习（大二暑假）

	
	
	0260100405
	科技文献检索及专利申请Literature Retrieval And Patents Application
	0.5
	8
	6短
	

	
	
	小    计
	5.5
	
	
	

	提高性实践
	
	0260100421
	软件项目实训（一）——程序设计综合训练
C programming Practice
	1
	32
	2短
	

	
	
	0260100426
	软件项目实训（二）——软件设计综合训练+专业技能（能力）第一层次考核
Java programming Practice & Vocational Skills Evaluation
	1
	32
	4
	通过技能考核可以申请

0.5创新学分

	
	
	0260100427
	软件项目实训（三）——个人项目实训

Individual Project Training
	1
	32
	5短
	

	
	
	0260100428
	软件项目实训（四）——团队合作艺术讲座+团队规范项目实训
Topics on Teamwork & Software Training on Team and Specification
	1
	32
	5
	

	
	
	0260100430
	软件项目实训（五）——服务外包（综合）实训+专业技能（能力）第二层次考核
Software Outsourcing Project Training & Advanced Vocational Skills Evaluation
	1
	32
	6
	后半学期

（通过技能考核可以申请0.5创新学分）

	
	
	0260100076
	专业实习
Internship
	8
	10周
	7
	

	
	
	0260100435
	毕业设计（论文）
Senior Project
	15
	
	7、8
	

	
	
	小    计
	28
	
	
	

	创新性实践
	选修
	科研训练项目
Research Project
	至少修读2学分
At least 2 Points

	
	
	创新创业教育
Creative Education or Career-creation Education
	

	
	
	社团活动课程
Activities in Students Clubs
	


（六）学位课程及修读要求(Degree Courses And Requirements)

1．学位课程名称（列表中带“★”的课程）
数据结构与算法（一）         面向对象程序设计Java(A)       软件工程基础   

软件质量保证测试
1. Degree Courses( Marked courses by ★ in the list above)

Data Structures and Algorithms I          Object-oriented Programming in Java

Foundation of Software Engineering       Database Principle and Its Application

2．学位课程修读要求
学位课程是本专业最核心的课程，是学习其它专业课程的基础。学位课程必须要有准确的课程目标、系统的课程经验、有效的实施方案、科学的评价方式，在充分保证学时学分的前提下，采取各种方式切实提高学位课程教与学的要求与质量，为专业学习打好坚实基础。
2. Requirements

Degree Courses are the most important of all, which are the foundation of other major courses. Degree Courses must have clear objectives, detailed plan and scientific evaluating methods in teaching. In guarantee of enough credits and hours, the quality of teaching and studying should be improved by all ways.

六、第二专业课程证书学分要求(Credit Requirements for the Second Major)

修读软件工程第二专业课程证书，须修读本专业下列课程：计算机硬件基础、数据结构与算法（一）、离散数学、面向对象程序设计Java（A）、软件工程基础、面向对象分析与设计导论、软件体系结构与设计模式、软件质量保证与测试、WEB开发技术、软件项目管理、数据库原理与应用、TCP/IP网络原理与技术、操作系统，合计40学分。
Students who want to get the Second Major Certificate in Software Engineering must achieve at least 40 points by studying the following courses: The Basis of Computer Hardware, Data Structures and Algorithms I, Discrete Mathematics, Object-oriented Programming in Java, Fundamentals of Software Engineering , Object-oriented System Analysis & Design, Software Architecture & Design Patterns, Software Quality Assurance and Testing, Web Authoring & Design, Software Project Management, Database Principle and Its Application, TCP/IP Network Principles and Technologies, Operating System.
